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BARBERÀ pàg 10

Pla municipal contra 
les desigualtats al 
Casc Antic del municipi

A FONS pàgs 8 i 9
Una política sense
dictadures estètiques?

DRETS SOCIALS pàg 10
Barberà prepara el seu
primer pla LGTBIQ+Cerdanyola viu una nova Festa de Sant Martí pàg 6

Novembre festiu

Ripollet descarta demanar
la gestió pública de l’aigua

El consistori abandona l’Associació de Municipis i Entitats per l’Aigua Pública i només s’hi oposa Decidim pàg 11
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SALUT pàg 3
Augmenten entre els 
joves les infeccions 
de transmissió sexual

EQUIPAMENTS pàg 11
Ripollet, amb l’alcalde Luis Tirado 
al capdavant, exigeix més ajuda
al Govern per fer la residència
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Póntelo, pónselo. Amb aquest
senzill lema, que no va estar ex-
empt de polèmica, el govern es-
panyol va entrar de ple en la pro-
moció de l’ús del preservatiu en-
tre els joves. Era l’any 1990 i els ca-
sos d’infeccions de transmissió se-
xual (ITS), especialment de VIH,
no paraven d’augmentar. La cam-
panya va ser efectiva i encara avui
perdura en la memòria d’aquells
adolescents dels noranta, ja ex-
perimentats en la vida adulta. 

Sal como quieras, pero no
salgas sin condones. Aquest altre
lema també és d’una campanya del
Ministeri de Sanitat, en aquest
cas, del 2022. Tres dècades sepa-
ren tots dos anuncis, però el mis-
satge és el mateix. No és que no tin-
gui sentit –el preservatiu és l’únic
mètode anticonceptiu que prote-
geix de les ITS–, sinó que potser
caldria anar més enllà. Sobretot te-
nint en compte que les dades ob-
liguen a pensar noves estratègies. 

Gairebé la meitat dels casos
d’ITS detectats a la província de
Barcelona es diagnostiquen en
menors de 25 anys, segons l’in-
forme d’indicadors de salut en
municipis de més de 10.000 ha-
bitants que elabora la Diputació.
Aquest increment entre els joves
s’emmarca en un context de crei-
xement general de les ITS. L’A-
gència de Salut Pública de Barce-
lona indica que infeccions com la
gonorrea i la clamídia estan aug-
mentant a la ciutat. I al conjunt
d’Europa, la tendència és la ma-
teixa: recentment, un grup d’ex-
perts ha alertat que ens acostem a
un “màxim històric” d’ITS.

DE LA POR A L’AUTOCURA
Amb les dades a la mà és fàcil cau-
re en l’alarmisme, però el director

del Centre Jove d’Atenció a les Se-
xualitats (CJAS) de Barcelona,
Jordi Baroja, aporta raons per
no fer-ho. “No hi ha un únic fac-
tor que expliqui les xifres [de la ciu-
tat i de la província], però un
d’ells és que cada cop es fan més
proves. Els mecanismes de vigi-
lància epidemiològica a Catalunya
s’han reforçat els últims anys i les
infeccions de transmissió sexual es
detecten més i millor”, defensa.

D’altra banda, Baroja subrat-
lla que l’imaginari actual no és el
de fa vint o trenta anys, quan “la
ITS per antonomàsia” era la sida
(ara, per sort, molt més controla-
da). “Actualment, la gent jove no
acostuma a tenir casos de VIH al
seu entorn i per això potser hi ha
hagut una certa relaxació. No és el
mateix enfrontar-se al VIH que a
altres ITS”, apunta. En aquest
context, doncs, Baroja creu que la
“cultura de la por sobre la qual
s’havia edificat l’escassa educació
sexual ja no existeix”. En la ma-
teixa línia, la sexòloga i psicòloga
Lúa Carreira considera que, mal-
grat la nova realitat, les campanyes
de sensibilització adreçades a jo-
ves continuen sent “amenaçado-
res i centrades en el perill”.

Aquests dos experts en la ma-
tèria tenen clar que espantar els jo-
ves no és la fórmula adequada per
reduir les ITS. Per aquest motiu,
Baroja lamenta que s’hagi estès el
costum de queixar-se perquè “les
noves generacions han perdut la
por”. “Quina és l’alternativa? Hem
d’alimentar la por?”, es pregunta.
“No té sentit que parlem de se-
xualitats amb diversitat i riquesa
i que, en el tema de les ITS, ho re-
duïm i ho fiem tot a la por”, afegeix.

Per contra, assegura que la
solució és “l’autocura”. Això im-
plica, entre altres coses, fomentar
els controls periòdics d’ITS –dis-
ponibles a l’atenció primària– in-
dependentment de l’existència de
símptomes. En aquest sentit, Car-
reira recorda que “moltes ITS són
asimptomàtiques” i que, per tant,
qui les pateix no n’és conscient i ni
es planteja fer-se les proves. D’a-
questa manera, és impossible ta-
llar la cadena de transmissió. Així
doncs, Baroja argumenta que “s’ha
de canviar el paradigma, passant
de la reacció davant l’ensurt a
una lògica d’autocura” que impli-
qui fer-se proves un cop l’any. De
fet, això és el que recomana l’Or-
ganització Mundial de la Salut.

“NO HEM FET ELS DEURES”
El criteri que descriu Baroja és el
que apliquen al CJAS, i funciona.
“Venen al voltant de 1.200 joves i
adolescents a fer-se les proves
cada any. Una de cada deu per-
sones que venen sense símptomes
dona positiu en alguna ITS”, ex-
plica. Conscients que no és fàcil as-
sabentar-te d’un resultat positiu,
al CJAS ofereixen acompanya-
ment emocional als joves i els
ajuden a comunicar-ho a les seves
parelles sexuals. Un tractament
que fa que la majoria hi tornin.

Aquesta atenció no s’assembla
a l’experiència de l’Ada, una noia
de 24 anys que, quan en tenia 22,
va decidir fer-se les proves perquè
notava molèsties. Va resultar po-
sitiva en clamídia i li van dir que ha-
via d’informar les persones amb
qui havia tingut relacions sexuals
l’últim any, però ningú li va donar
cap consell a l’hora de fer-ho. A
més, en el procés es va sentir “jut-
jada” pel personal que la va aten-
dre. “Vaig admetre que havia man-
tingut relacions sense preservatiu
perquè crec que és important po-
der ser sincera amb un metge
sense que et jutgi”, diu. La realitat,
però, és que va rebre una d’aque-

lles xerrades amb to d’esbroncada.
El mateix li va passar a la Mar, tam-
bé de 24 anys, la primera vegada
que va fer-se les proves, quan en te-
nia 19. “No havia mantingut cap re-
lació sexual considerada de risc.
Me les vaig voler fer per si de cas
i vaig donar negatiu”, relata. Ara bé,
això no li va estalviar un sermó en
què, per acabar-ho d’adobar, van
assumir que només podia tenir
sexe amb homes, quan ella és bi-
sexual. En definitiva, va tenir “la
sensació que molestava”.

Per a Baroja i Carreira, aquests
testimonis reflecteixen el fracàs del
sistema. “Culpem els joves de tot
i som nosaltres, com a societat, els
que no estem fent els deures”, cri-
tica Carreira. Entre aquests deu-
res, la gran assignatura pendent és
l’educació sexual, que hauria de ser
a les aules i a fora de forma acti-
va. Sobre això, Carreira deixa clar
que, fins i tot quan els adults trien
no parlar de sexe, estan fent edu-
cació sexual. “En fem tota l’esto-
na, encara que inconscientment,
amb els nostres silencis, amb els
comentaris davant de notícies
com el cas Rubiales... I ho fem fa-
tal. Si hi poséssim consciència, pot-
ser ho faríem millor”, conclou.

Lapor ja nodonanegatiu

Sotmetre’s a proves de forma periòdica i fer servir preservatiu, armes contra l’augment d’ITS. Fotos: ACN 

» Prop de la meitat dels casos d’infeccions de transmissió sexual es detecten en menors de 25 anys
» Els experts insten a fomentar les proves regulars d’ITS i a defugir els discursos basats en la por

Anna Utiel
VALLÈS OCCIDENTAL
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La lupa

La democràcia és votar, però no és només vo-
tar. Fem democràcia quan escollim si com-
prar les fruites i les verdures en una botiga
que treballa amb proveïdors de proximitat o

en una altra que ho fa amb distribuïdors globals. Fem
democràcia quan escollim comprar la roba confec-
cionada en empreses que fan servir matèries soste-
nibles i respecten els drets dels treballadors o, per con-
tra, decidim comprar roba sense estar informats. Fem
democràcia quan apostem per certs valors que pos-
sibiliten la convivència, com ara el respecte a les mi-
nories, la igualtat davant la llei i la justícia.

La democràcia és votar, però no és només votar.
Informar-se de manera responsable també és un acte
polític. Alguns amics i coneguts, també alguns estu-
diants, m’expliquen aquests dies que no són capaços
de seguir el conflicte entre Hamas i Israel perquè se
senten desbordats per l’horror. Els infants, els hos-
pitals, les bombes, els plors, els segrestats, les ferides,
les violacions, els morts. Les imatges arriben sense cap
mena de filtre a través de TikTok o d’Instagram.

Alguns amics i coneguts, també alguns col·legu-

es periodistes, trien bàndol amb lleugeresa. Es posi-
cionen a partir de les seves creences, en el millor dels
casos, o en funció de l’estima que senten per un de-
terminat analista, en el pitjor. S’empassen qualsevol
cosa a canvi de tenir una opinió. Que estigui ben ar-
gumentada ja és una altra cosa. Fa temps que el pen-

sament reposat i ben fonamentat no és tendència. L’in-
tel·lectual ha mort, celebren els babaus.

Ni els uns ni els altres, per excés o per defecte, con-
tribueixen a aquest joc democràtic que ens hem do-
nat, en què votar cada quatre anys està molt bé, però
actuar responsablement en les petites decisions dià-
ries és igual o més important. Cal informar-se del que
passa a Gaza, igual que del que passa a altres llocs del

món, però cal fer-ho de manera responsable. Seguir
una dieta informativa equilibrada és una responsa-
bilitat individual i col·lectiva, igual que fem amb les
fruites i les verdures que mengem.

Cal informar-se, per descomptat, però no cal in-
toxicar-se per excés d’informació. Prendre conscièn-
cia de la importància de conèixer què passa al món i
dedicar entre una i dues hores al dia a seguir l’actualitat
hauria de ser suficient, en lloc de deixar-se endur per
la banalització de l’horror i de l’odi. Cal ser proacti-
us en la cerca i el consum d’informació, i no estar al
servei de l’algoritme i de l’scroll infinit.

Aquests dies, les xarxes en van plenes, tant d’hor-
ror com d’odi, i amb totes les barreres emocionals abai-
xades, caiem de quatre potes en missatges que, en re-
alitat, són propaganda. Internet pot ser un bon lloc per
informar-se, però també un pou de desinformació. És
important, en aquesta transició cap a la cerca d’infor-
mació conscient, recuperar les fonts fiables, com ara els
mitjans de comunicació que treballen 24/7 per infor-
mar de manera rigorosa, honesta i veraç. És una res-
ponsabilitat individual i col·lectiva. Ens hi juguem molt.

Fa temps que el pensament
reposat i ben fonamentat 

no és tendència

NLes millors
perles

La diputada de Sumar Aina Vidal va escollir una samarretaamb el lema “No pasarán” per comparèixer davant la
premsa, però es posa una americana a sobre. Resultat: només
es llegeix, en majúscules, “pasarán”. Esperem que s’equivoqui.

Una senyora, amb una enorme bandera d’Espanya a
l’esquena, arriba a la plaça Sant Jaume de Barcelona per

protestar contra l’amnistia. En veure que hi ha una
manifestació animalista, esclata a crits. La imatge és icònica.

Una companyia polonesa va crear un videojoc
protagonitzat per un taxi de Barcelona. Un usuari va

demanar via xarxes socials que en fessin versió en català, i la
petició es va fer viral. La companyia ja ha dit que ho estudiarà.

Dylan Stone-Miller és el pare biològic de gairebé cent
infants. 97, concretament. Aquest home va explicar el

seu cas al programa Col·lapsede TV3 i va reconèixer que la
cosa “ha anat més enllà” del que ell mateix s’esperava. 

LA FOTOSagrada Família
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La responsabilitat d’estar informat
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La caiguda d’un home a les vies atura la 
circulació a l’R4 i l’R7 entre Cerdanyola i Barberà1

2
Ripollet es dona de baixa de l’Associació 
de Municipis i Entitats per l’Aigua Pública

Creix la problemàtica de l’accés 
a l’habitatge de propietat de Cerdanyola

Un curt fet a Barberà triomfa 
a l’Estat: “Estem molt contents”

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Pintades amenaçadores a les 
seus socialistes de Ripollet i Barberà

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@pauserrasolsas: Si no ets capaç de mo-
tivar i fer jugar a alguna cosa la millor
plantilla de la lliga, has de plegar. No hi ha
cap idea.

@agenciaacn: Més de 1.600 policies per
blindar el Congrés dels Diputats per la in-
vestidura de Sánchez. 600 agents més que
per investir Rajoy.

#PleD’Investidura

@elpolyklin: Escolta, em direu boig, però
ves que no tinguin un problema amb
l'amnistia, sinó amb tot allò relacionat
amb Catalunya.

#ProtestesPerL’Amnistia #ElBarçaNoArrenca

Safata d’entrada

Som el nostre pitjor en-
emic, pura contradicció;
no obstant això, no ens

hem de culpar per ser humans,
encara que tampoc no és bo pas-
sar-nos la vida adorant símbols
i creure que són la realitat. Estem
lligats, esclaus a sensacions, ob-
jectes, accions que ens agradaria
deixar o tenir, però no sempre
podem. La mateixa idea de feli-
citat és un instrument dubtós
que perpetua l’engany amb l’a-
juda de noves incorporacions:
com aquest humanisme empre-
sarial ple de fórmules d’auto-
promoció i samarretes de disse-
ny que s’apunta a l’excel·lència
sense que els seus mètodes esti-
guin gaire clars. L’esquizofrènia
posthumana, comenta Brai-
dotti: la mort de gana per po-
bresa davant d’epidèmies d’a-
norèxia-bulímia-obesitat, les
clíniques dietètiques i estèti-
ques per a mascotes, les noves
guerres infinites, la comoditat
de la ignorància...

El vell Bauman reflexionava
sobre els continus canvis que
ens afecten (qui diu que no
canviem?) i ens fan qüestionar
les pròpies expectatives, algu-
nes atractives, moltes inabas-
tables. Els problemes quoti-
dians forcen les decisions obli-
gant-nos a reajustar opcions
que es mouen entre l’autono-
mia o la dependència: no és el
mateix ser un jove que un ancià,
tenir família a càrrec, arribar a
final de mes, o poder-se mudar
sense patir localitzacions. No
totes les persones poden gaudir
d’un accés als recursos, no tots
som iguals al benestar o a la jus-

Esperança
per Francesc Reina

tícia. N’hi ha que tenen molt
pocs horitzons mentre que a
d’altres els són molt amplis;
privilegis que donen més grau
de llibertat. 

Cal reconèixer i respectar
els altres, les nostres creences
generalment són murs que,
malgrat que ens defineixen i
ens donen identitat, ens arri-
ben mitjançant sentències im-
posades per principis morals;
quan aquests mostren les se-
ves bretxes s’acostumen a re-
omplir amb prejudicis. S’uti-
litzen moltes tàctiques per
impedir que se sàpiga què
passa. Més enllà de les pa-
raules, és oportú cultivar més
el relat col·lectiu, agafar-se
les mans perquè l’entesa cons-
tructiva sigui un idioma comú
(malgrat que sabem que els
idiomes que no es practiquen
s’obliden). La veritat és més
que una aventura compartida,
és la il·lusió que ajuda a veu-
re millor per continuar creient
en un món més correcte on re-
cuperar espais públics per cul-
tivar l’intercanvi d’experièn-
cies, que proposa bastir ponts
entre el carrer i l’acadèmia, do-
nant l’oportunitat d’explicar
les pròpies narracions, aquests
fars que il·luminen qualsevol
reivindicació i denúncia da-
vant de qui posa pegats a l’e-
nuig quan es perd el respecte
i l’elegància.

Si ens conformen les cir-
cumstàncies, caldrà fer-ho
humanament, suggeria Sara-
mago. Esperança, a l’argot
marí, és el nom que se li dona
al puntal que manté l’embar-
cació fixa al mar davant les
tempestes. Les àncores són
pesos que retenen el navili, se-
nyal de fermesa, solidesa, se-
guretat. Entre agitades aigü-
es, igual que en la incertesa de
les crisis, pèrdues o malalties,
assegura i subjecta, lliga, fixa
per no anar a la deriva, per no
sotsobrar. La fugida és una al-
tra cosa, no sempre és una
manera d’escapar, sinó un
mitjà que, sovint, és l’única
possibilitat per salvar el vai-
xell i la seva tripulació, on s’al-
bira la necessitat d’abandonar
el lloc on ja no es pertany, on
ja no es reconeix o no et re-
coneixen. És la història dels
que van marxar i dels que se
n’aniran, deixant enrere les
costes per descobrir altres
vores (perquè hi havia moti-
us per deixar-les lluny, es-
criuria Whitman), altres plat-
ges desconegudes que brollen
en altres confins, una mane-
ra més de crear vincles. No to-
tes les presons tenen barrots,
algunes són menys evidents,
encara que sovint castren la
imaginació. De vegades la fu-
gida és l’única alternativa per
mantenir els somnis vius.

Els semàfors

La 45a Festa de Sant Martí de
Cerdanyola ha tancat amb èxit
després d’una setmana plena
d’actes i propostes. Com a

novetat, enguany s’ha donat més
protagonisme al jovent, 

amb noves activitats adreçades 
a aquest col·lectiu.

pàgina 6Festa de Sant Martí

L’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) finançarà la
major part del pla de millora del
Casc Antic de Barberà. Inclou,
principalment, polítiques socials
per aconseguir millores en
educació, sanitat i noves

tecnologies.
pàgina 10AMB

L’Ajuntament de Barberà està
treballant per crear el seu primer
Pla Local LGTBIQ+. Serà el full de
ruta per vetllar per la igualtat
d’aquest col·lectiu els pròxims
quatre anys i s’està elaborant 
a través de diferents sessions
participatives amb la ciutadania.

pàgina 10Aj. de Barberà
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Entitats contra el Direccional:
“Òbviament, guanyarem”

URBANISME4L’octubre del 2021,
les entitats contràries al Pla Di-
rector Urbanístic del Centre Di-
reccional presentaven un recurs
contenciós administratiu contra
el projecte. Ara, dos anys després
i a l’espera d’una sentència, les en-
titats s’han tornat a reunir per en-
viar un missatged’optimisme. 

En aquesta línia, el passat 8 de
novembre la plataforma orga-
nitzava una roda de premsa en la
qual assegurava que confia a gua-
nyar el pols a l’Ajuntament, a la
Generalitat i a les empreses im-
plicades en el procés judicial.

“El nostre advocat ens ha dit
que és com si juguéssim un par-
tit en camp propi”, deia Àngel
Gastón,  de REFEM. “Hem mos-
trat punts suficients amb incom-
pliments, òbviament guanya-
rem”, afegia Miriam Robles, de la
mateixa entitat, en referència a
l’acceptació dels informes que
carreguen contra el projecte per
part del jutge que porta el cas. 

Mentrestant, per la seva ban-
da, l’Ajuntament i la Generalitat
es mantenen silenci, almenys
fins que arribi la sentència del
Direccional.

FESTA MAJOR4Cerdanyola ha
viscut, un any més, una nova Fes-
ta de Sant Martí. Aquesta 45a
edició començava el 4 de no-
vembre i s’allargava fins al dia 13,
amb més d’una cinquantena
d’actes i activitats per a tots els
públics. Com a novetat, enguany
s’ha volgut donar més protago-
nisme al públic jove i infantil, afe-
gint noves propostes destina-
des a aquest col·lectiu. 

En representació d’aquesta
aposta municipal, el tret de sorti-
da a la festa el donava el Consell
Escolar Infantil i Juvenil de Cer-
danyola, que pronunciava el pre-
gó. En el seu discurs, llançaven les
seves propostes per millorar la ciu-
tat, com també es feia, posterior-
ment, en el contrapregó, prota-
gonitzat per la Colla de Diables. En
aquest cas, el seu parlament se
centrava en la política municipal
i criticava les primeres decisions
del nou govern pel que fa a l’aug-
ment dels impostos i la manca
d’inversió en cultura i en el jovent.

Els actes més destacats i amb
més participació de l’edició van ser

el correfoc, l’exposició de cotxes
antics, la matinal de cultura po-
pular, la ballada de sardanes, la
diada castellera, l’actuació del cap
de cartell d’enguany, l’actor i hu-
morista Pep Plaza, i el mercat me-
dieval. Pel que fa a les propostes
musicals, la Nit Jove i La Matinada
van ser tot un èxit i van comptar
amb l’actuació de grups com Ta-

peo Sound System, Big Mouthers
i la Banda de Neón. 

Davant de tot plegat, des de
l’Ajuntament han fet una valora-
ció positiva de la festa. “Hem vis-
cut dies intensos d’activitats a la
ciutat”, diuen. “Gràcies a l’orga-
nització de La Comissió i també a
tothom qui ha gaudit de tots els ac-
tes programats”, conclouen.

Enguany s’han inclòs més propostes juvenils. Foto: Núria Puentes/Ajuntament

Tanca amb èxit l’edició més
juvenil de la Festa de Sant Martí

La roda de premsa del 8 de novembre. Foto cedida

Nadal | Neix l’Associació de Pessebristes
Cerdanyola ja compta amb la seva primera Associació de Pessebristes,

formada íntegrament per dones. Serà l’encarregada de muntar el pessebre
municipal aquest Nadal, que es col·locarà a l’entrada de l’Ajuntament.
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 

L’estètica dels polítics que
apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.

Totes aquestes imatges tenen
gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.

En aquest sentit, quan part de
la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 

Amb algunes excepcions du-
rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 

En declaracions al Línia, l’ex-
diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 

Encara  van ser més agressius
els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.
No cal anar gaire lluny en el temps

per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.
Els atacs contra les dones pel seu

físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.
En resum, comentar com van o

deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 

Fernàndez va ser, probable-
ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 

Això resulta sorprenent per-
què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.

És per tot això que des del Lí-
nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 

La seva companya de partit i
diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.

Altres polítics com l’exalcalde
de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   

En la mateixa línia, la regido-
ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.

Una altra fotografia molt di-
ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Barberà prepara el seu
primer Pla Local LGBTIQ+

IGUALTAT4Barberà tindrà, per
primera vegada, un Pla Local per
la diversitat afectiva-sexual, d’ex-
pressió i identitat de gènere. Des
de fa unes setmanes l’Ajunta-
ment està treballant per crear-lo,
a través de l’organització de di-
verses sessions participatives amb
la ciutadania i també amb les
entitats locals. L’objectiu és ga-
rantir la igualtat de les persones
LGTBIQ+ prevenint, erradicant i
abordant situacions de discrimi-
nació. Una vegada aquest Pla es-
tigui aprovat, tindrà una vigència
de quatre anys.

La primera trobada partici-
pativa va ser el 24 d’octubre. “Va
servir per reflexionar sobre qui-
nes accions s’estan fent o es po-
drien fer per al col·lectiu
LGBTIQ+”, detallen des del con-
sistori. Durant la jornada, també
es va parlar del paper de la ciuta-
dania pel que fa a la sensibilitza-
ció i la detecció de casos de dis-
criminació. La segona sessió es
feia el 14 de novembre, en aquest
cas protagonitzada per experts en
temes relacionats amb la identi-
tat de gènere, mentre que la ter-
cera es farà al desembre.

CIUTAT4El Barri Antic de Bar-
berà és el que té més habitants,
molts d’ells migrants, i, a la ve-
gada, el que té la renda mitjana
anual més baixa de tot el muni-
cipi, d’11.291 euros. Davant d’a-
questa situació i tenint en comp-
te que, tal com el seu nom indi-
ca, és la zona més vella de Bar-
berà, l’Ajuntament ha decidit
tirar endavant un Pla Integral
per millorar el Casc Antic.
Aquest es presentava el 8 de no-
vembre a la ciutadania, a la pla-
ça de la Unitat.

Segons detallen des del con-
sistori, el Pla s’estructura al vol-
tant de cinc eixos. El primer té a
veure amb accions de millora
d’infraestructures, accessibili-
tat, seguretat i neteja, i tota la
resta tenen a veure amb accions
socials per millorar la qualitat de
vida i el benestar dels veïns. En
aquest sentit, el pla fomentarà
l’accés a les noves tecnologies,
l’orientació i l’acompanyament
per garantir l’èxit educatiu, la mi-
llora de l’alimentació i la dina-
mització social. Tot plegat cos-

tarà 1,3 milions d’euros, però l’A-
juntament només finançarà el
25% del projecte. La resta l’as-
sumirà l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB).

“El nostre barri necessita
aquesta reforma i se la mereix”,
deia la regidora de Desenvolu-
pament Econòmic i Social, Mò-
nica Sempere, en la presentació
del Pla. Aquesta jornada infor-
mativa i també festiva va comp-

tar amb diverses activitats i ta-
llers directament relacionats
amb els cinc eixos, amb l’objec-
tiu d’implicar la ciutadania en el
Pla. “El que volem és  que el ve-
ïnat disposi de tots els serveis i
les oportunitats que necessiti”,
sentenciava l’alcalde, Xavier
Garcés, a la jornada. Per acon-
seguir-ho, el projecte es comen-
çarà a tirar endavant en els prò-
xims mesos.

La presentació del pla. Foto: Ajuntament

Pla social ambiciós contra 
les desigualtats al Casc Antic

Primera sessió participativa. Foto: Ajuntament

Succés | Detinguts per traficar amb marihuana
Els Mossos detenien, el 6 de novembre, sis persones que van ser enxampades
traficant amb marihuana a l’aparcament d’un hotel de Barberà. En els cotxes

van trobar 9 quilos de cabdells, quasi 3.600 euros i tres armes blanques.
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Ripollet demana més ajuda 
al Govern per fer la residència
EQUIPAMENTS4La licitació del
contracte d’obres per construir la
nova residència de gent gran de
Ripollet ha quedat deserta a cau-
sa de l’augment de costos del
projecte, que han crescut aproxi-
madament un 20%. Davant d’a-
questa situació, l’alcalde, Luis Ti-
rado, es reunia el passat 25 d’oc-
tubre amb el conseller de Drets So-
cials, Carles Campuzano, per de-
manar més suport econòmic.

Inicialment, el pressupost del
projecte era de 14,5 milions d’eu-
ros. L’Ajuntament tenia previst
aportar 6,4 milions i també comp-
tava amb una subvenció de 4,9
milions dels fons Next Generation.
Els 3,2 milions restants els havia

d’assumir la Generalitat. Ara,
però, el pressupost ascendeix als
17,5 milions i, per tant, fan falta
més diners, tot i que Tirado va ex-
plicar al conseller que l’Ajunta-
ment podria arribar a assumir una
part d’aquest increment.

Actualment, el consistori està
esperant la resposta de la Gene-
ralitat, que haurà de confirmar si
pot donar-los el suport econòmic
necessari. En el cas que ho faci,
s’haurà de modificar el projecte,
tornar-lo a aprovar per al ple i ini-
ciar de nou la seva licitació. Per
tant, tot plegat comportarà un re-
tard en l’inici de les obres, que es
preveia que poguessin començar
aquest mateix any.

SERVEIS4L’Ajuntament de Ri-
pollet es donarà de baixa de l’As-
sociació de Municipis i Entitats per
l’Aigua Pública, que ajuda els
ajuntaments i les entitats que tre-
ballen per recuperar la gestió pú-
blica de l’aigua. Es decidia el 26
d’octubre al ple, amb els vots a fa-
vor del PSC, ERC, PP i Vox, i amb
els vots en contra de Decidim.

Segons explicava l’alcalde, Luis
Tirado, “ara mateix la gestió de l’ai-
gua és competència de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB),
que serà qui decidirà la forma de
gestionar l’aigua a Ripollet”. “És
una decisió que han pres els tri-
bunals i l’Ajuntament aquí no hi
pot fer res”, afegia. Per aquest mo-
tiu, el batlle assegurava que “no té
massa sentit seguir a l’Associació
per l’Aigua Pública”.

En aquest sentit, cal recordar
que l’any 2020 el Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya es-
tablia que la competència de l’ai-
gua era metropolitana. Amb tot,
mesos abans d’aquesta decisió,
l’Ajuntament de Ripollet, en mans
de l’exalcalde José Maria Osuna,

havia aprovat inicialment la re-
municipalització de l’aigua. Da-
vant d’aquesta situació, el go-
vern local va continuar insistint a
remunicipalitzar el servei, fins
que al gener l’AMB li tombava la
proposta.

Per la seva banda, Decidim as-
segurava al ple que “el PSC no vol
una gestió pública”. “Nosaltres
ja havíem demostrat que la gestió
pública abaratia el cost”, deien.
Mentrestant, l’exalcalde es pro-
nunciava a les xarxes socials sobre
el tema, on deia que es tracta d’u-

na “tristíssima notícia” que només
s’explicaria perquè el PSC, que go-
verna tant a Ripollet com a l’AMB,
“no vol cap contrapoder a la seva
postura contrària a l’aigua públi-
ca”. “Que la competència de l’ai-
gua sigui de l’AMB no vol dir que
hàgim de deixar de treballar per
l’aigua pública des de tots els es-
pais que es pugui”, comentava. En
aquest sentit, posava l’exemple de
les entitats del transport públic.
“Tot i no tenir-hi competències di-
rectes, no marxem d’aquestes en-
titats”, concloïa.

Un moment del ple del 26 d’octubre. Foto: Ajuntament

Ripollet abandona la lluita per
la gestió pública de l’aigua

La trobada va tenir lloc el 25 d’octubre. Foto: Ajuntament

Successos |Pintades amenaçadores a la seu del PSC
La seu del PSC apareixia, el dia 10, amb una pintada amenaçant on es podia

llegir “Vigilar las espaldas”. També passava a Barberà. El partit atribueix
l’acció als “ultres i feixistes”, arran del pacte d’amnistia entre el PSOE i Junts.
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Esports

“No ho havia pensat mai, però
potser l’esperit aventurer em ve de
la  mare, la Raquel Acero, i del joc
d’ordinador ¿Dónde está Car-
men Sandiego?,en què viatjaves
pel món seguint pistes per dete-
nir una lladre famosa”, compar-
teix Dante González (Castelló de
la Plana, 1982), per Zoom i des del
Parc Natural del Desert de les Pal-
mes, a Benicàssim. Està acom-
panyat de la seva moto, una BMW
R1200GS Triple Black, que ha ba-
tejat com a Duck Devil [Ànec
Diabòlic] per la forma de bec de la
part davantera i que té un copilot
permanent protegit amb un cin-
turó: un ànec diabòlic de plàstic. 

Aquest divertit i apassionat
professor d’Educació Física de Se-
cundària i Formació Professional,
i exentrenador del CB Roser o del
CBF Cerdanyola,  ho ha deixat tot
per viure una aventura amb títol
de novel·la o de pel·lícula: La
Ruta Dante, a la recerca del
camí número 12. El 12 és un fil
conductor en la seva vida: Gon-
zález va néixer un 12 de maig, el
12 és el número que més a gust va
portar com a basquetbolista i el
que també duia el seu pare, el
Germán González, un bon ar-
quitecte tècnic traspassat el 2012
i de qui va heretar la paciència. 

L’entrevistat assaboreix el
silenci i la soledat, i durant una
conversa sempre tindrà el mòbil
a la butxaca. “En aquesta aven-
tura he descobert que cada cop
m’agrada més connectar amb la
natura. Si vas en moto, tens més

empatia amb la natura, i et mu-
lles quan plou, passes fred quan
fa fred, i calor quan fa calor. En
cotxe sempre estàs a la tempe-
ratura que vols”, relata.

La primera part del repte va
durar 77 dies, del 6 de juliol al 22
de setembre i, després de passar
dues setmanes entre Girona i
Barcelona amb algunes amistats,
va reprendre l’aventura. “La se-
güent parada serà Alacant i aniré
baixant cap a Andalusia, que vull
conèixer bé. Faré base a Sevilla, on
un amic em deixa una habitació,
perquè vull anar a l’Isla de Tari-
fa, el segon punt més al sud d’Eu-
ropa, i després al Cabo da Roca, el
punt més a l’oest [ja ha fet el més
al nord, Nordkapp, el Cap Nord,
a Noruega]”, descriu González, a
qui li faltaria arribar al punt més
a l’oest, a Vorkuta (Rússia).  

La seva idea és anar en moto
als punts més extrems dels altres
quatre continents en algun mo-
ment de la seva vida. “Si tinc fei-
na estable de professor, podria
viatjar a l’estiu. Si em truquen de
la llista del Departament d’E-
ducació, tornaré a Barcelona”,
confessa. De moment, sempre
ha exercit en centres privats,
com a l’Orthos, a Sant Andreu i
de certificats de professionalitat
en el sector del fitness, o a l’AS-
ME (Associació Sant Martí Es-
port), amb alumnat adolescent
en situació complicada. 

CAPSA DE SORPRESES
És una contínua capsa de sor-
preses. Ha estat coordinador de
logística d’artistes durant festivals
de música (Primavera Sound,
Sónar, Festival de Benicàssim...),
i no va tenir la seva primera

moto fins als 32 anys, quan va ar-
ribar a Barcelona i no s’imagina-
va en cotxe per la ciutat. “Gràcies
als vídeos del youtuber Charly Si-
newan [Carlos García], em vaig
apassionar per les dues rodes i les
distàncies llargues. No descarto
buscar patrocinadors i guanyar-
me la vida compartint les expe-
riències als viatges”, comparteix.   

Vivències que li estan rega-
lant conèixer moltes persones i
animals, com un cuc gegant, i te-
nir encara més clar com és
“d’important” fer un viatge llarg
durant la vida: “I com més dife-
rència cultural hi hagi, millor.
Fora de la nostra bombolla per-
sonal hi ha moltes més maneres
de viure i mirades, i un viatge és
aprenentatge i la millor teràpia
per conèixer-te a tu mateix”.     

Com que gairebé no ha fet
vida a la ciutat, no necessita mas-
sa roba. En té per a una setmana
i, més enllà de la interior, duu uns

texans, dues dessuadores i la ja-
queta de la moto. Gran part de l’a-
ventura ha dormit en una tenda
de campanya, porta eines per
arreglar la moto, l’iPhone i l’or-
dinador per editar fotografies i ví-
deos per a Instagram [@therou-
tedante], i un dron. A poc a poc,
el castellonenc ha anat reduint l’e-
quipatge, i una part la va deixar
en un traster a Barcelona. L’altra
està en una maleta que va enviar
des d’Amsterdam a Barcelona i
que no va arribar al seu destí. De
fet, la custodien uns amics que vi-
uen a Holanda i que l’hi enviaran
a casa quan torni.  

Format al Club Amics del
Bàsquet Castelló, també va jugar
a l’EB Vila-real abans de fer les
maletes cap a Las Palmas de
Gran Canaria, per estudiar Cièn-
cies de l’Activitat Física i de l’Es-
port (a Nantes va fer l’Erasmus)
i jugar al CD Tambara i a Lliga
EBA amb la UD Vecindario. Al CB

Balaguer i al CB Alpicat disputa-
ria els seus últims matxs. Ja feia
temps que havia debutat com a
tècnic a categories inferiors del CD
Tambara i el CB Gran Canaria). 

Al Cadí La Seu entrenava un
mini i un preinfantil, era prepa-
rador físic del Lliga EBA i ajuda-
va com a jugador [sparring] en els
entrenaments de l’equip de Lliga
Femenina, entrenat per Andreu
Bou, i també va dirigir el CB Llei-
da, la Universitat de Lleida i la UE
Sant Cugat, abans d’entrenar dues
temporades el sènior femení del
CB Roser, i ser segon tècnic a la UE
Mataró. Amb el CE Nicolau va pu-
jar a Copa Catalunya, on va ser l’a-
judant de Pili Bilbao al CBF Cer-
danyola “en un curs ple d’apre-
nentatges en un equip d’alt nivell
que va jugar la Final a Quatre”.
Després d’un parell d’anys sen-
se entrenar, va tornar a les ban-
quetes al Qbasket Sant Cugat,
que s’havia quedat sense en-
trenador, i després aniria a l’EP-
SA. El curs passat, com a ajudant
d’Iván Faure al CB Roser, va
contribuir a la millor tempora-
da del club (subcampionat de
Copa Catalunya i a un triomf de
pujar a Lliga Femenina 2). 

“Vaig gaudir molt d’un grup
increïble. Cap a finals de tem-
porada tenia al cap marxar fora
un temps, i l’Iván, que també és
molt viatger, em va animar a fer
un viatge llarg. I em va deixar les
portes obertes, igual que Chema
Puyal, el coordinador. Quan fa
unes setmanes vaig anar a veu-
re l’equip, em van entrar ganes
de tornar-hi per ajudar. Però sé
que el bàsquet el tindré tota la
vida i ara vull gaudir d’aquest
viatge fins que pugui”, conclou. 

Toni Delgado
CERDANYOLA

LallibertatdeDanteGonzález
»   ‘La Ruta Dante, a la recerca del camí número 12’ és el repte en moto de l’extècnic del CBF Cerdanyola   
» “No descarto buscar patrocinadors i guanyar-me la vida compartint les experiències als viatges”, diu

Dante González amb la seva estimada moto. Foto: D. González

Bàsquet | El CBF Cerdanyola visita el CB Prat 
El conjunt d’Albert Roig visitarà el pròxim dissabte 25 de novembre a les 18.00 hores el CB

Prat, en partit corresponent a la desena jornada de la Super Copa femenina, nova competició
de la Federació Catalana de Basquetbol. L’inici de curs del CBF Cerdanyola està sent irregular.



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
13 | 

Novembre 2023 líniavallès.cat



A La memòria del gel, Ada Vilaró parla de
la supervivència, la nostra, la de la societat
i la del planeta. A partir d’una experièn-
cia personal de l’artista, l’espectacle ens
porta a mirar-nos endins, trencar el gel in-
tern i tornar al més bàsic: que el cor tor-
ni a bategar al ritme de la terra. Dirigida
per la mateixa Vilaró i Pep Pla.
A la Fundació Joan Brossa.

Teatre

La memòria del gel
Ada Vilaró

Joan Miquel Oliver ha començat aquest
novembre la gira del seu nou disc, Elec-
tronic Devices (Oigo Discos), el setè àlbum
que el lletrista d’Antònia Font ha publicat
en solitari. En una entrevista amb l’ACN,
el mallorquí ha reconegut que s’ha “men-
jat el coco” per trobar “coses noves” a ofe-
rir al seu públic, cinc anys després de la
publicació del seu darrer disc.

Música

L’Ariadna (Laia Costa) descobreix que el seu
avi busca des de fa temps les restes del seu
pare, desaparegut a la Guerra Civil. Per aju-
dar-lo, viatja a Burgos, on estan exhumant
una fossa comuna on podria estar enter-
rat el seu besavi. Allà coneixerà la història
d’Antoni Benaiges (Enric Auquer), un jove
mestre de Tarragona que va ser mestre del
seu avi abans de la guerra.

Pelis i sèries

El mestre que va prometre el mar
Patricia Font

Electronic Devices
Joan Miquel Oliver

‘Cosint el cant’
El Palau Güell de Barcelona explora la relació de la sopra-
no Victoria de los Ángeles amb la moda. Ho fa a través de
l’exposició Cosint el cant, que es va inaugurar el passat 10
de novembre i que es podrà visitar fins al 21 de gener. La
mostra inclou alguns dels vestits més emblemàtics que
va lluir l’artista al llarg de la seva trajectòria, tant en els
incomptables recitals que va fer com per interpretar di-
versos personatges icònics. A més de vestits, també s’hi
exposa la seva màquina de cosir, gràcies a la qual va con-

feccionar algunes peces també incloses a la mostra.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquest llibre aplega la totalitat dels con-
tes escrits per Maria Barbal fins ara, tant els
publicats en volums com els esparsos en
publicacions periòdiques o en antologies
temàtiques i, també, contes encara inèdits,
que s’ofereixen en primícia. Tota la narra-
tiva curta de qui ha destacat per damunt
de tot com a novel·lista, però que sempre
ha demostrat el seu talent per al conte.

Llibres

Tots els contes
Maria Barbal

| Flashback 2
Un univers ciberpunk ple d’acció en què el futur de la humanitat penja d’un

fil i tu l’hauràs de salvar. Per a PC, PS4 i 5, Switch, Xbox One i Series X/S.
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Després dels escenaris, la televisió és segurament
l’espai on Miki Núñez (Terrassa, 1996) se sent més
còmode. El jove cantant es va fer famós l’any 2018
per la seva participació en el realitymusical Ope-
ración Triunfo. Des d’aleshores, s’ha aconseguit

forjar una carrera musical d’èxit, amb tres àlbums
publicats: Amuza (2019), Iceberg (2020) i 121

(2023). Però, també des d’aleshores, no ha aban-
donat mai la televisió. El 2019 va representar Es-
panya a Eurovisió amb la cançó La venda, l’any se-
güent es va estrenar com a presentador de TV3 al
programa Cover, i des del 2022 condueix Eufòria,
també a la televisió de Catalunya. Precisament

des de TV3Miki Núñez va donar la benvinguda a
l’any 2023 presentant les campanades amb Ma-
riona Escoda, guanyadora de la primera edició
d’Eufòria. Aquesta vegada, per rebre el 2024, ho
repetirà, però acompanyat de Laura Escanes.

Famosos

Haver participat a Operación Triunfo
Va ser el 2018 i ara ja ha publicat tres àlbums com a cantant

Presentarà les campanades de TV3
Juntament amb Laura Escanes, nou fitxatge de la cadena

Ha cridat més l’atenció Laura Escanes
Perquè ho va anunciar en castellà a les seves xarxes socials
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EDAT

Existeix una predisposició genètica tant a l’insomni 
com a la tendència a dormir més hores del compte

DEPRESSIÓ

HERÈNCIA

HIGIENE

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA 
Associem tradicionalment l’insomni a les malalties cardiovascu-
lars, però un estudi genètic elaborat per investigadors de la Uni-
versity College London el vincula directament amb el risc de
desenvolupar símptomes de depressió, sobretot en les persones
amb una especial predisposició. El límit seria dormir sistemàtica-
ment menys de cinc hores cada nit. Aquest treball, publicat a la
revista Translational Psychiatry, ha analitzat les dades de prop de
7.000 persones amb una edat mitjana entorn de 65 anys.  
Històricament, es considerava que l’insomni era un efecte

secundari del trastorn mental. Ara els investigadors han desco-
bert que també podria passar al revés: que el fet de dormir po-
ques hores agreujaria els símptomes d’algunes persones. De fet,
pensen que és molt més probable que succeeixi d’aquesta ma-
nera. Els resultats revelen que les persones que tenen una pre-
disposició genètica més gran a dormir poc, menys de cinc ho-
res, tenen, en general, més probabilitats de desenvolupar símp-
tomes depressius en un termini d’entre quatre i dotze anys. Les
probabilitats van baixant quan el pacient dorm més, però, aten-
ció, perquè tornen a pujar si dorm més de nou hores.         

Dormir poc agreuja la depressió

El son poc productiu i la depressió augmenten progressivament
amb l’edat i estan molt més relacionats del que creiem 

Les claus

Un estudi ha determinat que la manca regular d’hores de son
agreuja els símptomes de depressió en persones grans 

Una bona higiene del son pot ajudar-nos a dormir més 
i millor, per això cal establir horaris i pautes adients
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